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Статья посвящена изучению одной из наиболее востребованных право-
применительной практикой статей главы 22 Уголовного кодекса РФ — «Неза-
конная банковская деятельность» (ст. 172). В статье рассмотрены проблемы 
определения объекта преступления: приведен анализ основных теоретиче-
ских позиций, сформировавшихся в науке уголовного права, рассмотрены 
основные положения специального законодательства о банках и банковской 
деятельности, выделены признаки банковской деятельности для целей при-
менения норм уголовного права. На основе проведенного анализа разрабо-
тано авторское определение понятия основного непосредственного объекта 
преступления, а также определен дополнительный объект преступления. Ис-
следован вопрос о значении четкого определения объекта преступления для 
квалификации действий по ст. 172 УК РФ и отграничения преступления от 
смежных составов, в первую очередь от состава незаконной предпринима-
тельской деятельности.
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KORENNAYA A.A. AN OBJECT OF CRIME WITHIN THE FRAMEWORK OF IL-
LEGAL BANK ACTIVITIES (ARTICLE 172 OF THE CRIMINAL CODE OF THE 
RUS-SIAN FEDERATION)

The article is devoted to the study of one of the most popular legal practice ar-
ticles of chapter 22 of the Criminal Code — illegal banking activities (Article 172). 
The article deals with the problem of determining the object of the crime: an anal-
ysis of the major theoretical positions that have emerged in the science of 
criminal law, the basic provisions of the special legislation on banks and banking 
activities, marked signs of banking activity for the purposes of criminal law. 
Based on the analysis developed by the author’s definition of the main direct 
object of the crime, as well as identified additional object of the crime. The 
question of the significance of a clear definition of the crime object for 
qualification of actions under Art. 172 of the Criminal Code and the delimitation 
of the crime related compounds, primarily on the composition of illegal business 
activities.

Keywords: bank, credit institution, banking, banking organization, the Cen-
tral Bank of Russia license to conduct banking activities, institutional framework 
for implementation of banking activities, criminal liability, illegal banking activity.




